

ISSN 2095-9958

CN 10-1316/R

中国科技核心期刊(中国科技论文统计源期刊)

2022 年 11 月 第 15 卷 第 11 期 Volume 15 Number 11 November 2022

中华骨与关节外科杂志

ZHONGHUA GU YU GUANJIE WAIKE ZAZHI

Chinese
Journal of
Bone and
Joint
Surgery

11

2022 Vol.15

ISSN 2095-9958



9 772095 995226



主管：国家卫生健康委员会

主办：中国医学科学院



中华骨与关节外科杂志

ZHONGHUA GU YU GUANJIE WAIKE ZAZHI

月刊 2008年4月创刊 第15卷 第11期 2022年11月

主 管

国家卫生健康委员会

主 办

中国医学科学院

主 编

邱贵兴

编辑部主任

翁习生

编辑出版

中国协和医科大学出版社有限公司

《中华骨与关节外科杂志》编辑部

北京东单三条9号 100730

电话:010-65281306

E-mail:guguanjie@126.com

投稿网址:www.cjbjs.com

印 刷

北京联合互通彩色印刷有限公司

中国标准连续出版物号

ISSN 2095-9958

CN 10-1316/R

广告发布登记号

京东市监广登字20170143号

广 告

《中华骨与关节外科杂志》市场部

发 行

范围:公开

国内:中国邮政集团有限公司北京市报刊发行局

国外:中国国际图书贸易集团有限公司

邮 发

全国各地邮电局 邮发代号 82-735

国内定价

每期15.00元 全年180.00元

编 辑

孙维 李丹阳 刘亦男 曹静

本期责任编辑

曹静

本期英文编辑

李丹阳

本刊版权归《中华骨与关节外科杂志》编辑部所有

目 次

纪念吴之康教授百年诞辰

缅怀协和先贤 传承前辈精神(前插二正)

仇建国

综合征性脊柱侧凸诊治的探索(前插二背)

沈建雄

临床指南

中国全膝关节置换术围手术期疼痛管理指南(2022)(801)

中华医学会骨科学分会关节外科学组,北京医学会骨科专业委员会

关节外科学组

专家共识

青少年特发性脊柱侧凸患者围手术期护理专家共识(822)

佟冰渡,苏晓静,陈佳丽,黄洁,郑金凤,朱婷,宁宁,鲁雪梅,高远,

郭娜,陈亚萍

综述

脊髓性肌萎缩症伴脊柱侧凸临床诊疗的研究进展(831)

王振,冯尔维,孙佩宇,王树杰,张秀华,马璐璐,陈唯韪,沈建雄

埃勒斯-当洛综合征临床诊疗的研究进展(838)

徐可欣,李国壮,邱贵兴,吴志宏,仇建国,DISCO(系统解析脊柱

侧凸及相关合并症)协作组,吴南

教程

综合征性脊柱侧凸矫形手术的围手术期管理(845)

胡媛,陈唯韪,马璐璐

综合征性脊柱侧凸“1+X”护理模式:协和经验	(850)
佟冰渡,杨旭,高娜,陈亚萍	

临床论著

青少年特发性脊柱侧凸 Cobb 角计算机自动化测量准确性分析	(857)
于斌,董玉雷,仇建国,沈建雄,王以朋,邱贵兴	
3D 打印技术结合案例基础在 I 型神经纤维瘤病合并脊柱侧凸临床教学中的应用	(861)
鲁敬毅,王振,叶朝阳,李其一	
28 例脊髓性肌萎缩症伴重度脊柱畸形患者后路矫形术的手术护理配合	(866)
陈雅琪,孙畅,谭林娟,聂卫华,赵晶,王惠珍	

病例报道

成人拉森综合征 1 例报道及文献复习	(872)
林嘉琛,王振,冯尔维,焦洋,赵俊铎,沈建雄	
脊髓性肌萎缩症伴重度脊柱畸形患者后路矫形术中体位管理 1 例报道	(877)
杨倩,张圣洁,王英丽,王惠珍	



欢迎关注《中华骨与关节外科杂志》微信公众号

Chinese Journal of Bone and Joint Surgery

Monthly Established in April 2008

Volume 15 Number 11 November 2022

Responsible Institution

National Health Commission of
the People's Republic of China

Sponsor

Chinese Academy of Medical Sciences

Editor-in-Chief

QIU Guixing (邱贵兴)

Acting Director

WENG Xisheng (翁习生)

Editing & Publishing

Editorial Office of
Chinese Journal of Bone and Joint Surgery,
No.9, Dong Dan San Tiao, Beijing 100730, China
Tel: 0086-10-65281306
E-mail: guguanjie@126.com
http://www.cjbjs.com

Printing

Beijing Lianhehutong Color Printing Co., Ltd.

CSSN

ISSN 2095-9958
CN 10-1316/R

Copyright©2022 by the Editorial Office of Chinese Journal of Bone and Joint Surgery

No content published by the Chinese Journal of Bone and Joint Surgery may be reproduced or abridged without authorization. Please do not use or copy the layout and design of the Journal without permission.

All articles published represent the opinions of the authors, and do not reflect the official policy of the Editorial Board, unless this is clearly specified.

Contents

Clinical Guideline

Guidelines for perioperative pain management in total knee arthroplasty
in China (2022) (801)

*Joint Surgery Branch of Chinese Orthopaedic Association, Joint Surgery
Branch of Beijing Orthopaedic Association*

Expert Consensus

Expert consensus on perioperative nursing of adolescent idiopathic scoliosis
..... (822)

*TONG Bingdu, SU Xiaojing, CHEN Jiali, HUANG Jie, ZHENG Jinfeng,
ZHU Ting, NING Ning, LU Xuemei, GAO Yuan, GUO Na, CHEN Yaping*

Review

Research progress on scoliosis in patients with spinal muscular atrophy
..... (831)

*WANG Zhen, FENG Erwei, SUN Peiyu, WANG Shujie, ZHANG Xiuhua,
MA Lulu, CHEN Weiyun, SHEN Jianxiong*

Progress in clinical diagnosis and management of Ehlers-Danlos syndromes
..... (838)

*XU Kexin, LI Guozhuang, QIU Guixing, WU Zhihong, ZHANG Jianguo,
DISCO (Deciphering Disorders Involving Scoliosis & Comorbidities)
Study Group, WU Nan*

Tutorial

Perioperative manage of corrective surgery for syndromic scoliosis (845)
HU Ai, CHEN Weiyun, MA Lulu

"1+X" nursing mode for syndromic scoliosis based on the experience of Peking
Union Medical College Hospital (850)
TONG Bingdu, YANG Xu, GAO Na, CHEN Yaping

Clinical Research

Accuracy of computer automatic measurement of Cobb angle in adolescent idiopathic scoliosis patients (857)

YU Bin, DONG Yulei, ZHANG Jianguo, SHEN Jianxiong, WANG Yipeng, QIU Guixing

Application of 3D printing combined with case based learning in clinical teaching of neurofibromatosis type 1 related scoliosis (861)

LU Jingyi, WANG Zhen, YE Zhaoyang, LI Qiyi

Posterior orthopaedic surgery for spinal muscular atrophy combined with severe spinal deformity: nursing experiences of 28 cases

..... (866)

CHEN Yaqi, SUN Chang, TAN Linjuan, NIE Weihua, ZHAO Jing, WANG Huizhen

Case Report

Larsen syndrome in adulthood: a case report and literature review (872)

LIN Jiachen, WANG Zhen, FENG Erwei, JIAO Yang, ZHAO Junduo, SHEN Jianxiong

Posture management of spinal posterior correction for spinal muscular atrophy combined with severe spinal deformities: a case report

..... (877)

YANG Qian, ZHANG Shengjie, WANG Yingli, WANG Huizhen



Chinese Journal of Bone and Joint Surgery